

*(La version française suit la version anglaise).*

## President's Report

### André Lecours (2022-2023)

Serving as CPSA President has been one of the greatest honors and pleasures of my professional life. The presidency is rewarding in large part because of the dedicated colleagues who serve the CPSA as Executive Committee and Board of Directors members. In my presidency year, I was particularly fortunate to work closely with Vice-President Genevieve Fuji Johnson (SFU), Secretary-Treasurer Jörg Broschek (Wilfrid Laurier), Past-President Cheryl Collier (Windsor), and Board of Directors' representative to the Executive Committee Ethel Tungohan (York). I was also fortunate to be able to count on all other Board members who readily fulfilled important responsibilities within the CPSA's committees and then some, namely Mario Levesque (Mount Allison), Carey Doberstein (UBC), Nikola Brassard-Dion (practitioners' representative, Privy Council Office), Julia Rodgers (students' representative, Dalhousie), Aude-Claire Fourot (SFU), Heather Millar (UNB), Tracey Raney (TMU), Megan Gaucher (Carleton), Rebecca Major (Windsor), and Nicole De Silva (Concordia). The CPSA could not function without its committed staff, especially its Executive Director Silvina Danesi, who manages the Association with great dedication and efficiency, but also its office Administrator (now Chimène Woktcheu) and Financial Coordinator (Tim Howard). All of these CPSA officers, Board members, and staffers work to serve CPSA members and the political science community in Canada, and I sincerely thank them for their time and effort.

The 2022-2023 year was very eventful for the CPSA. Here are 12 particularly noteworthy developments and events:

#### **1- Many thanks and happy retirement, Michelle!**

My presidency year began with a surprising news when the CPSA's long-time office administrator Michelle Hopkins informed us she was retiring. Michelle had been serving the CPSA for 34 years and, for many members, she was the face of the Association. Michelle will be missed, and I want to thank her for her years of service. In the Fall of 2022, the CPSA held a dinner to celebrate Michelle's career and to wish her a happy retirement. Following Michelle's retirement announcement, the CPSA's Executive Committee conducted a search for her replacement and hired Chimène Woktcheu, a political science graduate from the Université de Montréal. Welcome Chimène!

## **2- The first CPSA in-person annual conference in three years at York University.**

The 2023 annual conference is truly special since it is the first in-person CPSA conference since 2019. Allison McCulloch (Brandon) serves as Programme Chair and Dennis Pilon (York) is the Local Arrangements Coordinator. They have done a tremendous job, and I want to thank them both. The 2023 annual conference features around 220 panels over 3 days, including 17 hybrid sessions, at least 10 author-meets-critics panels, 23 roundtables, and 4 panels on publishing in political science. Over 600 people have registered to attend the conference. The 2023 conference also features a keynote address by Shiri Pasternak (TMU) titled "The State, the Company, and the Police: Who Invaded Wet'suwet'en Lands?"; a plenary on the conference theme (Territory, Place and Power); roundtables on "Women, Peace and Security: Feminist Futures" and "Indigenous Scholarship, en français, SVP !", among other subjects; a Student Caucus event on "Marketing Your Skills Beyond Academia," and many other exciting special events! A two day EDID workshop is held as a pre-conference event.

## **3- New English-language Editorial Team for the Canadian Journal of Political Science (CJPS)**

The mandate of the English language editorial team for the Canadian Journal of Political Science (CJPS) based at the University of Western Ontario ends on 30 June 2023. I want to sincerely thank Cameron Anderson (co-editor), Christopher Alcantara and Nandita Biswas Mellamphy (assistant editors), Martin Horak (book review editor), Shanaya Vanhooren (book review and social media assistant) and Megan Payler (editorial assistant) for their work and tremendous dedication to the CJPS. The CPSA Board of Directors established a CJPS working group in the summer of 2022 to specify the parameters for creating a search committee for a new CJPS English-Language Editorial Team. I sat on this working group along with two Directors, Ethel Tungohan and Heather Millar. Then, a CJPS search committee was formed. It was originally composed of nine members: Ethel Tungohan, Heather Millar, Joyce Green (Regina), Reeta Tremblay (Victoria), Brenda O'Neil (former CJPS editor, Carleton), Shianna McAllister (Victoria, student representative), Genevieve Fuji Johnson, myself, and Jörg Broschek (ex officio as the Secretary-Treasurer of the CPSA). The committee produced a call for applications, which focused on finding a diverse team committed to EDID with broad knowledge of the field of political science, including of new and emerging research. The committee received one application from co-lead editors Janique Dubois (Ottawa) and Nicole Goodman (Brock). The application also features Sanjay Jeram (SFU) as outreach and book review editor; Amanda Bittner (Memorial), Veldon Coburn (Ottawa), Eline de Rooij (SFU), Nisha Nath (Athabasca), Erin Tolley (Carleton), and Arjun Tremblay (Regina) as associate editors. After receiving the document, Reeta Tremblay resigned to avoid a conflict of interest. The committee, composed of eight members, was very excited by the application, particularly its commitment to EDID and to innovation. The Executive Committee and the new team are finalizing the Memorandum of Understanding.

#### **4- Financial sustainability.**

The CPSA is experiencing financial challenges. The exact proportion of structural and conjunctural sources for our deficit remains to be ascertained. Nonetheless, the structural dimension (stemming from the CJPS having to transition to open access) is significant, which means the CPSA needs to increase its revenues. In this context, the CPSA Board of Directors has created a fundraising and donations campaign committee to design a plan for utilizing this avenue to bolster the revenues of the CPSA. Special thanks to Heather Millar, who chairs this committee and has led the development of short-, medium-, and long-term plans on the fundraising and donations fronts.

#### **5- On-going commitment to EDID.**

The CPSA is a signatory of the *Charter on Equity, Diversity, Inclusion and Decolonization in the Social Sciences and Humanities* of the Federation for the Humanities and Social Sciences. The CPSA takes this commitment extremely seriously. Not only does the CPSA have an EDID committee since 2021, but EDID principles permeate the discussions of the CPSA Executive Committee and Board of Directors. EDID frameworks were central to both the CPSA's search for a new office administrator and for a new CJPS English-language editorial team. The CPSA's commitment to EDID is also reflected in the pre-conference workshop held for the second year in a row just before our annual conference. I wish to thank Nicole De Silva, Rebecca Major, and Ethel Tungohan for organizing the 2023 pre-conference workshop. Of course, the CPSA's Reconciliation Committee (RC) plays a crucial role on the decolonization front within the Association and the broader Canadian political science community. I extend my most sincere thanks to Joyce Green, the RC's outgoing chair, for all her hard work, and I offer my warmest welcome to incoming chair Daniel Voth (Calgary).

#### **6- Annual Chairs' Meeting.**

The CPSA held its annual Chairs' meeting in Ottawa on 28-29 January 2023. My sincere thanks to Frédéric Vairel, the Chair of the School of Political Studies at the University of Ottawa, for co-hosting the event with me. We offered a hybrid format so that Chairs could participate in person or remotely. Chairs discussed, among other things, conflict management in political science departments, the impact of hybridity on teaching, service, and departmental life, and the challenges of small departments. A specific focus of conversation was the difficult plight of the University of Alberta and its political science department. Chairs have indicated they would like greater interactions between annual Chairs' meetings. In that spirit, the CPSA, in collaboration with the department of political science at York University, has organized a reception for Chairs at the 2023 conference.

## **7- Creation and implementation of mentorship services.**

A report prepared for the CPSA Board of Directors by then student representative Shannon Dinan (now at Laval) based on a 2021 graduate student survey highlighted that graduate students generally did not see the CPSA as a resource for their career. In 2021, the CPSA Board of Directors formed a membership committee tasked to make recommendations for helping to boost CPSA membership. A recommendation of the committee was to provide mentoring services to younger scholars. As authorized by its Board of Directors, the CPSA has created, on a trial basis for three years, a new mentoring service for junior scholars (Assistant Professors and graduate students) whereby senior scholars can help foster the professional development of their junior counterparts. In the context of this new initiative, the CPSA facilitates bilateral meetings between senior and junior scholars during its 2023 conference at York University where junior scholars can gain insights regarding career development, research, teaching, leadership and more from senior scholars. We have received about 10 requests from junior scholars to be paired with a senior scholar at our York conference, and all of these requests have been successfully met.

## **8- Creation of a practitioners' section at the CPSA annual conference.**

Many political scientists do not work in academia, yet CPSA members are almost solely graduate students and academics. The CPSA has heard from past practitioners' representatives to the Board of Directors that practitioners have no real incentives to participate in the annual conference, and in the CPSA more broadly, while they face many different obstacles to do so. The CPSA wants to make sure that practitioners' contribution to the annual conference stands out. In this context, the CPSA Board of Directors agreed to having a stand-alone practitioners' section for annual conferences on a 3-year trial basis.

## **9- The internship programs.**

The CPSA manages two internship programs: the Parliamentary Internship Programme (PIP) and the Ontario Legislature Internship Programme (OLIP). While these two programs are immensely successful, the management of PIP (whose director and interns are CPSA employees) brought to the fore several complex issues. In short, the CPSA has neither the capacity nor the expertise to manage employees outside of its core staff (executive director, office administrator, and a part-time financial officer) nor can it assume the liabilities that comes with all these extra employees. For these reasons, on 12 April 2023, the CPSA Board of Directors voted unanimously to conclude the administrative relationship between the CPSA and PIP when the current service agreement with the House of Commons ends in December 2024. The CPSA Board is working with the House to ensure the well-being of this important program during the transition period. In particular, the Board is working to ensure that a new administrative structure is established for the program that upholds principles of non-partisanship and academic integrity. The aim is for the CPSA to remain involved in the PIP on an academic advisory basis.

## **10- Revising strategic directions**

A mandatory revision of the strategic directions of the CPSA was required for this year. A committee was formed explicitly to perform this task. Key revisions include a greater emphasis on EDID and financial sustainability. Special thanks to Genevieve Fuji Johnson for her leadership role in revising the Association's strategic directions.

## **11- The nominating committee.**

The 2022-2023 nominating committee successfully staffed the prizes' juries and sought candidates for the 2023 Board of Directors elections. I want to thank the three committee members (Martin Papillon, Montréal; Alexandra Dobrowolsky, St. Mary's, and Lori Thorlakson, Alberta) for their time and effort.

## **12- Collaboration with other associations.**

The CPSA enjoys a special relationship with the Société québécoise de science politique (SQSP) through, among other things, managing the CJPS together, and I have been in touch with its president Érick Duchesne during my presidency. The CPSA also has an association with the International Political Science Association (IPSA) and we joined forces (along with the American Political Science Association (APSA)'s Canadian politics section, the McGill Center for the Study of Canada (MISC), and McGill and Concordia's political science department) to hold a reception at APSA's annual conference in Montréal in the Fall of 2022 with the objective of promoting our respective 2023 conferences. The CPSA also renewed its Memorandum of Understanding with APSA, which, among other things, allows the CPSA to have one panel at the annual APSA conference.

\*\*\*

Sadly, the CPSA lost three former presidents in 2022-2023: Caroline Andrew (Ottawa), David E. Smith (Saskatchewan) and V. Seymour Wilson (Carleton). Their passing represents a huge loss for the Canadian political science community.

The CPSA is in the best hands possible going forward as Genevieve Fuji Johnson becomes President. Genevieve was an outstanding Vice-President who brought to our Executive great thoughtfulness, initiative, collegiality, and dedication to the Association. I know she will skillfully lead the CPSA in 2023-2024.



## Rapport du président André Lecours (2022-2023)

Assurer la présidence de l'ACSP a été l'un des plus grands honneurs et plaisirs de ma vie professionnelle. La fonction est gratifiante en grande partie grâce aux collègues qui consacrent leur temps au service de l'Association à titre de membres du comité de direction et du conseil d'administration. Au cours de mon année de présidence, j'ai eu la chance de travailler en étroite collaboration avec la vice-présidente Genevieve Fuji Johnson (SFU), le secrétaire-trésorier Jörg Broschek (Wilfrid Laurier), la présidente sortante Cheryl Collier (Windsor) et la représentante du conseil d'administration au bureau de direction Ethel Tungohan (York). J'ai également eu la chance de pouvoir compter sur tous les membres du conseil d'administration qui ont assumé de bon gré d'importantes responsabilités au sein des comités de l'ACSP sans oublier, parmi les autres précieux collaborateurs, Mario Levesque (Mount Allison), Carey Doberstein (UBC), Nikola Brassard-Dion (représentant des praticiens, Bureau du Conseil privé), Julia Rodgers (représentante des étudiants, Dalhousie), Aude-Claire Fourot (SFU), Heather Millar (UNB), Tracey Raney (TMU), Megan Gaucher (Carleton), Rebecca Major (Windsor) et Nicole De Silva (Concordia). L'ACSP ne pourrait fonctionner sans son personnel dévoué, en particulier sa directrice générale Silvina Danesi, qui gère l'association avec beaucoup de dévouement et d'efficacité, mais aussi son administratrice de bureau (désormais Chimène Woktcheu) et son coordonnateur financier (Tim Howard). Tous ces dirigeants, membres du conseil d'administration et employés de l'ACSP travaillent au service des membres et de la communauté des politologues au Canada, et je les remercie sincèrement pour le temps et les efforts qu'ils y consacrent.

L'année 2022-2023 a été très riche en événements pour l'ACSP. Voici 12 développements et événements particulièrement remarquables :

### **1- Mille mercis et bonne retraite, Michelle !**

L'année de ma présidence a commencé par une nouvelle surprenante : Michelle Hopkins, administratrice de longue date de l'ACSP, nous a informés qu'elle prenait sa retraite à l'issue de 34 ans d'ancienneté et, pour de nombreux membres, elle était le visage même de l'Association. Michelle nous manquera et je tiens à la remercier pour toutes ses années de présence. À l'automne 2022, l'ACSP a célébré la carrière de Michelle au cours d'un dîner pour lui souhaiter une retraite méritée. À la suite de son annonce, le comité de direction a voulu remplacer Michelle

sans délai et a embauché Chimène Woktcheu, diplômée en sciences politiques de l'Université de Montréal. Bienvenue Chimène !

## **2- La première conférence annuelle de l'ACSP en personne depuis trois ans à l'Université de York**

La conférence annuelle de 2023 est vraiment spéciale puisqu'il s'agit de la première conférence en de l'ACSP en personne depuis 2019. Allison McCulloch (Brandon) est la présidente du programme et Dennis Pilon (York) l'organisateur local. Ils ont fait un travail formidable et je tiens à les remercier tous les deux. La conférence annuelle 2023 propose environ 220 panels répartis sur trois jours, dont 17 séances hybrides, au moins 10 panels auteurs/critiques, 23 tables rondes et 4 groupes d'experts sur l'édition en science politique. Plus de 600 personnes se sont inscrites à la conférence. La conférence de 2023 comprend également une allocution d'ouverture de Shiri Pasternak (TMU) intitulée "The State, the Company, and the Police: Who Invaded Wet'suwet'en Lands?"; une séance plénière centrée sur le thème de la conférence (Territoire, lieu et pouvoir) ; des tables rondes sur "Women, Peace and Security: Feminist Futures" et "Indigenous Scholarship, en français, SVP !" entre autres sujets d'intérêt ; un événement du Caucus des étudiant.e.s de l'ACSP sur le thème "Marketing Your Skills Beyond Academia", et bien d'autres événements spéciaux passionnants ! Un atelier ÉDID de deux jours est organisé en pré-congrès.

## **3- Nouvelle équipe éditoriale de langue anglaise pour la Revue canadienne de science politique (RCSP)**

Le mandat de l'équipe éditoriale de langue anglaise du Canadian Journal of Political Science basée à l'Université de Western Ontario prend fin le 30 juin 2023. Je tiens à remercier sincèrement Cameron Anderson (codirecteur), Christopher Alcantara et Nandita Biswas Mellamphy (directeurs adjoints), Martin Horak (responsable de recensions), Shanaya Vanhooren (assistante médias sociaux - recensions) et Megan Payler (assistante de rédaction) pour leur travail et leur immense dévouement. Le conseil d'administration de l'ACSP a mis sur pied un groupe de travail au cours de l'été 2022 afin de préciser les paramètres de la création d'un comité de recherche pour la nouvelle équipe de la RCSP. J'ai fait partie de ce groupe de travail avec deux directrices, Ethel Tungohan et Heather Millar qui a débouché sur la création d'un comité composé initialement de neuf membres : Ethel Tungohan, Heather Millar, Joyce Green (Regina), Reeta Tremblay (Victoria), Brenda O'Neil (ancienne codirectrice RCSP, Carleton), Shianna McAllister (Victoria, représentante des étudiants), Genevieve Fuji Johnson, moi-même, et Jörg Broschek (de droit, à titre de secrétaire-trésorier de l'ACSP). Le comité a lancé un appel à candidatures qui visait à trouver une équipe diversifiée, engagée dans l'ÉDID et disposant d'une vaste connaissance du domaine de la science politique, y compris des recherches nouvelles et émergentes. Le comité a reçu une candidature des codirectrices Janique Dubois (Ottawa) et

Nicole Goodman (Brock). La candidature comprend également Sanjay Jeram (SFU) en tant que directeur de communication et responsable des recensions; Amanda Bittner (Memorial), Veldon Coburn (Ottawa), Eline de Rooij (SFU), Nisha Nath (Athabasca), Erin Tolley (Carleton) et Arjun Tremblay (Regina) comme directeurs adjoints. Après avoir reçu le document, Reeta Tremblay a démissionné pour éviter tout conflit d'intérêt. Le comité de huit membres s'est montré très enthousiaste à l'égard de la candidature, notamment en ce qui concerne l'engagement en faveur de l'ÉDID et de l'innovation. Le comité de direction et la nouvelle équipe sont en train de mettre au point le protocole d'accord.

#### **4- Viabilité financière**

L'ACSP est confrontée à des défis financiers. La proportion exacte des sources structurelles et conjoncturelles de notre déficit reste à déterminer. Néanmoins, la dimension structurelle (découlant de la transition du CJPS vers le libre accès) est significative, ce qui signifie que l'ACSP doit augmenter ses revenus. Dans ce contexte, le conseil d'administration de l'ACSP a créé un comité chargé de la campagne de collecte de fonds et de dons afin d'élaborer un plan d'utilisation de cette voie pour augmenter les revenus de l'Association. Nous remercions tout particulièrement Heather Millar, qui préside ce comité et a dirigé l'élaboration de plans à court, moyen et long terme en matière de collecte de fonds et de dons.

#### **5- Engagement continu envers l'ÉDID**

L'ACSP, signataire de la *Charte sur l'équité, la diversité, l'inclusion et la décolonisation dans les sciences humaines* de la Fédération des sciences humaines, prend cet engagement très au sérieux. Non seulement elle dispose d'un comité ÉDID depuis 2021, mais les principes de la Charte inspirent les échanges du comité de direction et du conseil d'administration de l'ACSP. Les cadres ÉDID ont joué un rôle central dans la recherche d'un nouvel administrateur de bureau et d'une nouvelle équipe éditoriale de langue anglaise pour la RCSP. L'engagement de l'ACSP se reflète également dans l'atelier pré-congrès organisé pour la deuxième année consécutive. Je tiens à remercier Nicole De Silva, Rebecca Major et Ethel Tungohan pour l'organisation de l'atelier pré-congrès 2023. Bien entendu, le Comité sur la réconciliation (CR) de l'ACSP joue un rôle crucial sur le front de la décolonisation au sein de l'Association et de l'ensemble de la communauté canadienne des sciences politiques. J'adresse mes remerciements les plus sincères à Joyce Green, présidente sortante du CR, pour son travail acharné, et je souhaite chaleureusement la bienvenue au nouveau président Daniel Voth (Calgary).

#### **6- Réunion annuelle des directeurs et directrices de département**

L'ACSP a tenu sa réunion annuelle des directeurs et directrices de département à Ottawa les 28 et 29 janvier 2023. Je remercie sincèrement Frédéric Vairel, directeur de l'École d'études



politiques de l'Université d'Ottawa, pour avoir organisé l'événement avec moi. Nous avons proposé un format hybride afin que les directeurs.trices puissent participer en personne ou à distance. Les directeurs.trices ont discuté, entre autres, de la gestion des conflits dans les départements de science politique, de l'impact de l'hybridité sur l'enseignement, le service et la vie du département, et des défis des petits départements. La situation difficile de l'Université de l'Alberta et de son département de science politique a été au cœur des discussions. Les directeurs.trices ont indiqué qu'ils souhaitaient davantage d'interactions entre les réunions annuelles. Dans cet esprit, l'ACSP, en collaboration avec le département de science politique de l'Université de York, a organisé une réception pour les directeurs.trices à l'occasion du congrès de 2023.

### **7- Création et mise en œuvre de services de mentorat**

Un rapport préparé pour le conseil d'administration de l'ACSP par Shannon Dinan (maintenant à Laval), alors représentante des étudiants, sur la base d'un sondage mené en 2021 auprès des étudiants diplômés, soulignait que ces derniers ne considéraient généralement pas l'ACSP comme une ressource pour leur carrière. En 2021, le conseil d'administration de l'ACSP a formé un Comité d'adhésion chargé de formuler des recommandations pour aider à augmenter le nombre de membres. L'une des recommandations du comité visait à fournir des services de mentorat aux jeunes chercheurs. Conformément à l'autorisation de son conseil d'administration, l'ACSP a créé, à titre expérimental pendant trois ans, un nouveau service de mentorat pour les jeunes chercheurs (professeurs adjoints et étudiants de troisième cycle), dans le cadre duquel les chercheurs confirmés peuvent contribuer au développement professionnel de leurs homologues plus jeunes. Dans le cadre de cette nouvelle initiative, l'ACSP organise des réunions bilatérales entre chercheurs seniors et juniors lors de son congrès de 2023 à l'Université de York, au cours desquelles les chercheurs juniors peuvent bénéficier des conseils des chercheurs seniors en matière de développement de carrière, de recherche, d'enseignement, de leadership, etc. Nous avons reçu une dizaine de demandes de jeunes chercheurs souhaitant être jumelés avec un chercheur confirmé lors de notre congrès à York, et toutes ces demandes ont été satisfaites.

### **8- Création d'une section « praticiens » lors du congrès annuel de l'ACSP**

Un grand nombre de politologues ne travaillent pas dans le milieu universitaire, mais les membres de l'ACSP sont presque exclusivement des étudiants diplômés et des universitaires. Les anciens représentants des praticiens au conseil d'administration ont indiqué à l'ACSP que ces derniers ne sont pas vraiment incités à participer à la conférence annuelle et, plus largement, à l'ACSP, alors qu'ils se heurtent à de nombreux obstacles. L'ACSP veut s'assurer que la contribution des praticiens au congrès annuel se distingue. Dans ce contexte, le conseil

d'administration de l'ACSP a accepté de créer une section autonome pour les praticiens lors des congrès annuels, à titre d'essai pendant trois ans.

### **9- Les programmes de stages**

L'ACSP gère deux programmes de stages : le Programme de stage parlementaire (PSP) et le Programme de stage à l'Assemblée législative de l'Ontario (PSALO). Bien que ces deux programmes connaissent un immense succès, la gestion du PSP (dont le directeur et les stagiaires sont des employés de l'ACSP) a mis en lumière plusieurs questions complexes. En bref, l'ACSP n'a ni la capacité ni l'expertise pour gérer des employés en dehors de son personnel de base (directrice générale, administratrice de bureau et le coordonnateur financier à temps partiel) et ne peut pas non plus assumer les responsabilités liées à tous ces personnels supplémentaires. Pour ces raisons, le 12 avril 2023, le conseil d'administration de l'ACSP a voté à l'unanimité pour mettre fin à la relation administrative entre l'ACSP et le PSP, lorsque l'accord de service actuel avec la Chambre des communes prendra fin en décembre 2024. Le conseil d'administration de l'ACSP collabore avec la Chambre pour assurer le bien-être de cet important programme pendant la période de transition. En particulier, le conseil d'administration veille à ce qu'une nouvelle structure administrative soit mise en place pour le programme, qui respecte les principes de la **non-partisanerie** et d'intégrité académique. L'objectif est que l'ACSP reste impliquée dans le PSP en tant que conseiller académique.

### **10- Révision des orientations stratégiques**

Une révision obligatoire des orientations stratégiques de l'ACSP s'imposait dans l'année en cours. Un comité a été formé explicitement pour mener à bien cette tâche. Les principales révisions portent sur l'accent mis sur l'ÉDID et la viabilité financière. Nous remercions tout particulièrement Genevieve Fuji Johnson pour le leadership assumé dans la révision des orientations stratégiques de l'Association.

### **11- Le Comité des candidatures**

Le comité des candidatures 2022-2023 a réussi à doter les jurys des prix et à rechercher des candidats pour les élections au conseil d'administration de 2023. Je tiens à remercier les trois membres du comité (Martin Papillon, Montréal ; Alexandra Dobrowolsky, St. Mary's, et Lori Thorlakson, Alberta) pour leur temps et leurs efforts.

### **12- Collaboration avec d'autres associations**

L'ACSP entretient une relation privilégiée avec la Société québécoise de science politique (SQSP), entre autres par la gestion commune de la Revue, et j'ai été en contact avec son président Érick Duchesne au cours de ma présidence. L'ACSP est également associée à

l'Association internationale de science politique (AISP) et nous avons uni nos forces (avec la section politique canadienne de l'American Political Science Association (APSA), l'Institut d'études canadiennes de McGill (IECM) et les départements de science politique de McGill et de Concordia) pour organiser une réception lors de la conférence annuelle de l'APSA à Montréal à l'automne 2022 dans le but de promouvoir nos conférences respectives de 2023. L'ACSP a également renouvelé son protocole d'entente avec l'APSA, qui permet notamment à l'ACSP d'organiser un panel lors de la conférence annuelle de l'APSA.

\*\*\*

Malheureusement, l'ACSP a perdu trois anciens présidents en 2022-2023 : Caroline Andrew (Ottawa), David E. Smith (Saskatchewan) et V. Seymour Wilson (Carleton). Leur disparition représente une perte énorme pour la communauté canadienne des politologues.

L'ACSP est entre les meilleures mains possibles pour l'avenir puisque Genevieve Fuji Johnson devient présidente. Genevieve a été une vice-présidente exceptionnelle qui a apporté à notre bureau de direction beaucoup de réflexion, d'initiative, de collégialité et de dévouement à l'Association. Je sais qu'elle dirigera avec entrain l'ACSP en 2023-2024.